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В статье отмечается запутанность и искусственная усложненность механизма перераспределения 
полномочий между органами местного самоуправления и органами государственной власти субъекта РФ. 
Между тем сегодня как никогда нужна ясность в правовой природе соответствующих отношений и пределах 
усмотрения субъектов РФ. Передачу полномочий от муниципалитетов регионам нельзя рассматривать как 
осуществление органами государственной власти субъектов РФ полномочий по вопросам местного значе-
ния, поскольку это не предусмотрено Конституцией РФ. По мнению автора, этот механизм является факуль-
тативным способом разграничения полномочий двух уровней публичной власти, но отнюдь не временным 
осуществлением одним из уровней полномочий другого уровня.
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The article notes the complexity of the mechanism of redistribution of powers between local self-government 
bodies and state authorities of the subject of the Russian Federation. Meanwhile, today there is a need for clarity 
in the legal nature of the relevant relations and the limits of discretion of the constituent entities of the Russian 
Federation. The transfer of powers from municipalities to regions cannot be considered as the exercise by the state 
authorities of the constituent entities of the Russian Federation of powers on issues of local importance, as this is not 
provided for in the Constitution of the Russian Federation. According to the author, this mechanism is an optional 
way of delineating the powers of two levels of authority, but not a temporary exercise by one of the powers of 
another level of authority.
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